
    محمدصادق عابديني
بـرخــلاف مجري هاي تلويزيوني كه با 
چهره شان برند مي شوند، برنامه سازان 
تلويزيوني تنها زماني كه نام آثارشان به 
ميان مي آيد، شناخته مي شوند؛ احسان 
ارغوانـي از جمله برنامه سـازان جوان و 
البته با سابقه تلويزيون است كه مخاطبان 
تلويزيـون برنامـه »امروز هنـوز تموم 
نشده« را از وي در خاطر دارند. ارغواني 
از جمله برنامه سازاني است كه توانسته 
ويژه برنامه عيد شـبكه اول را تهيه كند 
و با مجموعه »شهر باران« در ماه رمضان 
هر روز پيش از افطار مهمـان خانه هاي 
بينندگان شبكه اول سيما باشد. ارغواني 
در گفت و گـو با »جـوان« به مشـكلات 
برنامه سازي براي ماه رمضان و چگونگي 
سـاخت »شـهر باران« پرداخته است. 
شهر باران چندمين سالي است 

كه اجرا مي شود؟
ششمين سال.

در اين سال ها شـما تهيه كننده 
ثابت بوديد؟

خير، من دومين سال است كه تهيه كننده 
برنامه هس��تم، س��ال 92 من بودم، سال 
93 دوس��ت ديگري بودند، س��ال 94 كه 
اصلًا برنامه نبود و امس��ال هم دوباره بنده 

تهيه كننده برنامه ام. 
به نظـر مي رسـد امسـال همه 
شـبكه ها در يك فضاي رقابتي 
مي خواستند برنامه هنگام افطار 

داشته باشند!
من اس��مش را رقابت نمي گذارم، شبكه 
يك ش��بكه ملي كشور اس��ت و پارسال 
سياست مديران وقت س��ازمان اين بود 
چون برنامه ماه عسل هست، شبكه يك 
برنامه نداشته باش��د و يك برنامه افطار 

براي تلويزيون كافي است. 
مـورد  در  را  سياسـت  ايـن 
برنامه هاي سـينمايي تلويزيون 
هم مي خواسـتند اجرا كنند كه 
چون برنامه »هفت« هست پس 

برنامه ديگري توليد نشود!
بله، مثلًا چون در حوزه فوتبال برنامه »90« 
را داريم ديگر برنامه فوتبالي نداشته باشيم. 
ولي تجربه نشان داده اين سياست درست 
نيس��ت و مخاطبان تلويزيون سليقه هاي 
مختلفي دارن��د و نمي توانيم بگوييم چون 
»90« ساخته مي ش��ود، برنامه ديگري در 

حوزه فوتبال ساخته نش��ود. شبكه ورزش 
برنامه »شب هاي فوتبالي« را شروع كرد و 
به نوبه خودش توانست مخاطبانش را جذب 
كند. حالا ش��ايد به خاطر قدمت »90« و 
بودن عادل فردوسي پور و جذابيت هاي اين 
برنامه، هيچ وقت به حد»90« نرسد، ولي به 

نوبه خودش مخاطبانش را دارد. 
ايـن دو برنامـه كـه همزمـان 
نيستند، ولي در برنامه هاي دم 
افطار مانند برنامه سال تحويل 
همه برنامه ها به طور همزمان و 

در يك زمان بايد اجرا شوند. 
حرف شما درست است اما ما بايد سليقه هاي 
مختلف را در كنار هم بگذاريم و حوزه هاي 
برنامه س��ازي را از هم جدا كنيم. برنامه ماه 
عس��ل از گروه اجتماعي شبكه سه پخش 
مي ش��ود و برنامه »ش��هر ب��اران« از گروه 
معارفي شبكه اول پخش مي شود. دو گروه 
كه حوزه برنامه سازي شان از زمين تا آسمان 
با يكديگر فرق مي كند. اين ديدگاه معارفي 

دارد و آن ديدگاه اجتماعي. 
اما دربرنامه شـما بعد اجتماعي 
به بعد معارفي چربش بيشتري 

دارد!
علتش به اتفاقات باز مي گردد. گروه معارف در 
آن واحد دو برنامه سحر و افطار دارد. برنامه 
سحر كاملًا معارفي است ولي در برنامه افطار 
از ما خواسته ش��ده به دليل رويكرد معارفي 
برنامه سحر، برنامه »شهر باران« را به حوزه 
معارفي اجتماعي ببريم. به خاطر اضافه شدن 
واژه اجتماعي، سوژه هاي اجتماعي وارد برنامه 
شده و خواسته يا ناخواس��ته شباهت هايي 
با برنامه هاي ديگر پيدا مي كنيم كه دس��ت 
من يا ش��خص ديگري نيست. اگر بخواهيم 
س��وژه هاي روز اجتماعي را دنب��ال كنيم و 
مهمانان سوژه هاي اجتماعي را دعوت كنيم، 
گفت و گو ها تا حدودي شبيه هم مي شود كه 
اين شباهت اس��ت اما تقليد نيست. درست 
است كه »ماه عس��ل« اولين برنامه اي است 
كه وارد اين حوزه شده و خدا را شكر خيلي 
هم بيننده دارد، اما اشكالي ندارد برنامه هاي 

ديگر هم به اين حوزه ورود كنند. 
چرا »ماه عسـل« بهترين برنامه 
اجتماعـي و عليخانـي بهترين 

برنامه ساز مي شود؟!
 براي اينكه زمان دارند و فكر پش��ت برنامه 
است. زماني كه يك سال زمان داشته باشيد 
تا برنامه اي را تهيه كنيد، فكر مي كنيد و اتاق 

فكر تشكيل مي دهيد، در حوزه هاي مختلف 
س��وژه يابي مي كنيد، بهترين ها را انتخاب 

مي كنيد و برنامه خوبي مي سازيد. 
چرا اين اتفاق بـراي برنامه هاي 

ديگر مثلًا براي شما رخ نداد؟
 ما هم دوست داريم همين كار را بكنيم ولي 
فضاي شبكه يك و سه كاملًا متفاوت است؛ 
اتفاق هايي كه در شبكه يك و سه رخ مي دهد 
هم متفاوت اس��ت، فضاي شبكه يك تقريباً 
سياسي اس��ت و ما مجبوريم بين دو بخش 
خبري برنامه را اج��را كنيم و تايم محدودي 
داريم. ما به تغيير و تحولات ش��بكه برخورد 
كرديم و زماني كه برنامه را به من س��پردند 
فقط هفت روز وقت براي پيش توليد داشتم. 
خب شـبكه سـه مانند شبكه 
يك تغيير مديريت داشت ولي 
احسـان عليخانـي يك سـال 
زمان بـراي برنامه سـازي دارد 
ولي احسان ارغواني فقط هفت 
روز! اين تفـاوت ناشـي از چه 

چيزي است؟!
 هم ناشي از س��اختار شبكه و هم ناشي از 
ديدگاه مديران قبلي و فعلي است. در دوره 
آقاي سرافراز و پورمحمدي ديدگاه اين بود 
كه شبكه اول برنامه دم افطار نداشته باشد. 
ولي به محض آمدن آقاي علي عسكري و 
آقاي ميرباقري تصميم بر اين شد كه شبكه 
اول به خاطر اينكه شبكه ملي است حتماً 
بايد برنامه دم افطار داشته باشد. تا زمان 
اينكه اين دستور ابلاغ شد ما حدود هفت 
روز وقت داشتيم كه برنامه را بسازيم. چون 
من تجربه تولي��د برنامه هايي با آيتم هاي 
محدود را داش��تم تصميم گرفتم كمك 
كنم وگرنه ما در پيش توليد برنامه »امروز 
هنوز تموم نشده« بوديم مي خواستيم بعد 
از عيد فطر آن برنامه را اجرا كنيم، اما آن 
برنامه را خواباندي��م و در فاصله چند روز 
تيتراژ ساختيم، دكور ساختيم، آيتم جمع 
كرديم و مهمان دعوت كرديم. واقعاً كاري 

سخت و نشدني را انجام داديم. 
فكر مي كنم كار بـه نوعي جمع 
شـده كه مخاطب اصـلًا متوجه 
اين فشـار و محدوديت هايي كه 

متحمل شده ايد نشده!
من و تيم توليد برنامه در طول اين شب ها 
شايد هر شب حدود يك ساعت استراحت 
كرده  ايم. براي تيتراژ ابتدايي شهاب رمضان 
فقط چهار روز وقت داش��ت كه روي شعر 

ملودي بگذارد، تنظيم و ميكس و مس��تر 
شود و تازه مجوز آن را هم بگيريم و رويش 
تصوير گذاري هم بكنيم. خدا را شكر من از 
تيمم بسيار راضي ام چون واقعاً كاري نشدني 

را انجام داديم. 
بـراي  بيشـتري  وقـت  اگـر 
برنامه سازي داشتيد رويكردتان 
چقـدر بـا ايـن برنامـه متفاوت 

مي شد؟
قطعاً رويكرد برنامه خيلي متفاوت مي شد. 
چون زم��ان داش��تيم و فك��ر مي كرديم و 
آيتم هايي كه مي خواس��تيم توليد كنيم را 
توليد مي كرديم، الان هم آيتم هاي زيادي 
وجود دارند كه مي خواهيم توليد كنيم اما 

وقتش را نداريم. 
حضـور مهمانـان برنامـه بـا 
خانواده هايشان فضاي برنامه را 
خيلي خانوادگي كـرده، چيزي 
شبيه برنامه هاي سـال تحويل؛ 

اين فضا مد نظر خودتان بود؟!
گ��روه مع��ارف از ما خواس��ته ك��ه برنامه 
خانوادگي باشد و مهمانان خانوادگي دعوت 
شوند. ش��خصاً مخالف دعوت از چهره هاي 
هنرمن��د و ورزش��كار ب��ودم چون ش��بيه 
برنامه هاي سال تحويل مي شود. ولي گفت و 
گو ها و موضوعات با برنامه هاي سال تحويل 
بسيار متفاوت است. و فكر مي كنم ما تنها 
ويژه برنامه ماه رمضاني بوديم كه تا الان چهار 
خانواده مدافع حرم، دو خانواده شهيد و سه 

خانواده جانباز دعوت كرديم. 
شما هر شب دو خانواده به برنامه 

دعوت مي كنيد؟!
بله اين خواسته شبكه است كه ما هر شب 
ميزبان دو خانواده باشيم. كار بسيار سختي 
اس��ت كه دو گفت و گوي متفاوت در زمان 

چند دقيقه اي انجام دهيم. 
اين اعمال سليقه ها به برنامه ضرر 

نمي زند؟!
شايد اگر شخص ديگري بود بدتر از اين 
نيز مي ش��د ولي من تجربه قبلي داشتم 
و اين كمك مي كرد. »ش��هر باران« اگر 
ثبات مديريتي داش��ت قطعاً بعد از شش 
سال بسيار پر مخاطب بود ولي مي بينيم 
در طول اين مدت پنج تهيه كننده عوض 
كرده است و شش مجري مختلف داشته 
و به همين خاطر برنامه نتوانس��ته ثبات 
ش��خصيتي پيدا كن��د. تهيه كننده اي تا 
ي��اد مي گي��رد و تجربه مي كن��د كه چه 
اتفاق هاي��ي در برنام��ه رخ مي ده��د و 
در يك زم��ان محدود چط��ور مديريت 
كند، س��ال بعد تهيه كننده ديگري براي 
برنام��ه انتخاب مي ش��ود و مدي��ر گروه 
عوض مي ش��ود. آن بنده خدا هم همان 

اشتباه هاي مديران قبلي را مي كند. 
ميزان مخاطبان مشخص شده؟ 
تلويزيون آمـاري از بيننده هاي 

»شهر باران« ارائه كرده است؟
تا امروز كه چيزي به ما نگفته اند، ولي خدا 
را ش��كر در فضاهاي مجازي بازتاب هاي 
خوبي ديده ايم و بعضي از س��وژه هايي كه 
به آنها پرداختيم و مهماني كه داش��تيم با 
استقبال خوبي روبه رو شدند. مثل حضور 
عبدالرضا هلالي و حس��ين سيب سرخي 
كه بچه مذهبي ها خيلي دوس��ت داشتند 
و در س��ايت هاي مذهبي ديدم كه بازتاب 
خوبي داشته و برنامه را دوست داشتند. اگر 
بتوانيم در 29 برنامه مان 6 - 5 برنامه خوب 
داشته باش��يم و مردم با آنها ارتباط برقرار 

كنند براي ما يك دنيا ارزش دارد.
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بابرخیبرنامههاشباهتداريماماتقليدنميكنيم
تهيه كننده برنامه »شهر باران« در گفت و گو با »جوان«:

فضاي برنامه سازي قابل رقابت با ماه عسل نيست

   معصومه طاهري
از زماني كه به سفارش امام خميني )ره( آخرين 
جمعه ماه مبارك رمضان روز قدس ناميده شد، 
تا به امروز همچنان همه مسلمانان در سرتاسر 
كره خاكي با هر ديدگاه و تفكر مذهبي و اعتقادي 
كه دارند متفق القول به خيابان ها مي ريزند و عليه 
ظلم و ستم رژيم غاصب اسرائيل و همپيمانانش 

شعار سر  مي دهند و تظاهرات مي كنند. 
خان��م س��وزان اوبري اه��ل كاليفرني��ا و دكتر 
فيزيوتراپي و تغذيه از دانش��گاه اي��ن ايالت در 
امريكاست كه در يك خانواده كاتوليك به دنيا 
آمد؛ او به عنوان يك مسيحي معتقد، مطالعات 
مذهبي بسياري داشت تا اين كه برادر بزرگش 
مسلمان شد و همين نقطه عطف زندگي او بود 
و باعث گرديد به اسلام علاقه مند شود و تغيير 
دين دهد. تغيير ديني كه كم كم به دليل داشتن 
حجاب و عقايد اسلامي برايش مشكلات زيادي 
فراهم كرد؛ بنابراين تصميم به مهاجرت گرفت 
و به ايران آمد تا آزادان��ه بدون هيچ ممنوعيتي 
شعاير ديني خود را انجام دهد. حالا چند سالي 
مي شود كه سوزان يا همان صديقه به ايران آمده 
تا بتواند بدون هيچ مزاحمتي حجاب اس��لامي 

داشته باشد و در مراسم ديني حاضر گردد. 
اين بانوي مسلمان امريكايي كه در كشور خود 
از موقعيت اجتماعي و اقتصادي خوبي برخوردار 
بود و حالا به عنوان مهاجر در ايران شرايط بسيار 
سختي را مي گذراند اما حتي يك بار هم نشده 
از اوضاع خود گلايه داشته باشد و در هيچ كدام 
از مراس��م جمعي مانند راهپيمايي هاي ملي و 
بين المللي شركت نكرده باشد. به ياد دارم در ماه 
رمضان دو سال قبل، از روزهاي پاياني ماه مبارك 
مدام چشم انتظاري روز قدس و راهپيمايي آن 
را داشت و به دوستان هموطن خود كه در تهران 
زندگي مي كردند زنگ مي زد و برنامه ريزي روز 
راهپيمايي قدس را مي ك��رد. يك روز با تعجب 
پرسيدم خانم س��وزان چرا اين همه براي رفتن 
به راهپيمايي هيج��ان داريد؟ ب��ا همان لهجه 
امريكايي كه دس��ت و پا شكسته فارسي حرف 
مي زد گفت: روز قدس يك روز معمولي نيست، 
بلكه روز نماد مبارزه با استكبار جهاني است. روز 
مبارزه با رژيم صهيونيستي است؛ روزي كه همه 
مسلمانان جهان فارغ از رنگ و نژاد و موقعيتي 
كه دارند در كنار هم تظاهرات مي كنند و شعار 

مرگ بر اسرائيل و امريكا سر مي دهند. 
گفتم: شما خودتان هم امريكايي هستيد از دادن 
شعار مرگ بر امريكا ناراحت نمي شويد؟ جواب 
جالبي داد گفت: ما عليه مردم امريكا و هموطنانم 
شعار نمي دهيم بلكه به سياست ظالمانه حاكم 
در امريكا اعتراض داريم. در امريكايي كه مدعي 
آزادي است اما هر صداي مخالفي را خفه مي كنند 
يا به زندان مي اندازند. بانو اوبري درحالي كه تن 
صدايش به خاطر بغض گرفته شده بود ادامه داد: 

يكي از پسرانم را به خاطر فعاليت هاي اسلامي و 
ضد صهيونيستي در امريكا به شهادت رساندند 
و يكي ديگر از فرزندانم ه��م در حال حاضر در 
زندان امريكا به سرمي برد ساير اعضاي خانواده ام 
هم كه با من رابطه نزدي��ك دارند همگي تحت 
فشار و مراقبت پليسي شديد هستند و با اوضاع 
خيلي بدي در كاليفرنيا به سر مي برند. بنده نيز 
به عنوان يك مسلمان و مبارز ضدصهيونيستي 
نمي توانم به امريكا برگ��ردم؛ خب طبيعتاً همه 
اي��ن فش��ارها و تنگناها به خاط��ر فعاليت هاي 
ضد صهيونيستي ام است كه به محض رفتن به 
كشورم امكان بازداشت و دس��تگيري ام وجود 
دارد. حالا كه در ايرانم دوست دارم با تمام وجود 
عليه اين رژيم پليد و ظلم هايش فرياد سربدهم. با 
ديدن جمعيت تظاهرات كنندگان به وجد مي آيم 

و خدا را شكر مي كنم. 
بالاخره روز ق��دس بانو اوبري فرا رس��يد. يادم 
است كه صبح بس��يار زود با ذوق و هيجان زياد 
خودش را آم��اده رفتن كرد و طب��ق قرار قبلي 
كه با دوستان خودش گذاشته بود ماشين وني 
كرايه كردند تا آنها را از جماران به محل تجمع 
راهپيمايي كنندگان ببرد، اما متأس��فانه راننده 
تاكسي وقتي متوجه شده بود غريب هستند و 
لهجه خارجي دارند با نامردي تمام از آنها كرايه 
200 هزار تومان گرفته بود. بعداً وقتي ماجراي 
آن روز را برايمان تعريف كرد به شدت عصباني 
ش��ديم گفتيم اين مقدار كرايه خيلي زياد بوده 
است و اين مسير هزينه بالايي تا اين اندازه ندارد. 
ناراحت شد و گفت ما كه جايي را بلد نبوديم براي 
همين هم به راننده تاكسي اعتماد كرديم. اين 
حرفش واقعاً س��نگين بود. تازه مسلماني كه به 
راننده مسلمان ايراني اعتماد مي كند و او براي 
اينكه چند تومان بيشتر نصيبش شود اينگونه 
س��لب اعتماد كرده بود!! هرچند خانم اوبري از 
نظر مالي مشكلات زيادي دارد و اين كرايه بالا 
برايش س��نگين بود اما باز هم اعتراضي نكرد و 
گفت م��ا اعتماد كرديم چون مي خواس��تيم به 

موقع برسيم. 
امس��ال نيز هنوز روز قدس نيامده ب��ا اينكه ما 
در اصفهان هس��تيم مدام از تهران با ما تماس 
مي گيرد و درب��اره روز ق��دس و برنامه هاي آن 
تعريف مي كند. از هيجان اين بانوي مس��لمان 
ما هم به تكاپو افتاديم و حس و حال كودكي را 
پيدا كرده ايم كه روز اول مدرسه اش است با اين 
تفاوت كه روز قدس روز بل��وغ فكري و بصيرت 
است نه خامي و ناقص بودن فكر و بلوغ. در اين 
روز كه الحق يادگار امام خميني)ره(است با فكر و 
انديشه اي باز به تظاهرات مي رويم تا با مشت هاي 
گره كرده عليه نماد ش��يطان و استكبار جهاني 
ش��عار بدهيم به اميد روزي كه بن��ا به فرمايش 
امام راحل براي هميشه اسرائيل از صحنه روزگار 

حذف شود. 

بامشاهدهتظاهركنندگانروزقدس
بهوجدمیآيم

بانوي تازه مسلمان امريكايي:

88498436سرويس فرهنگي

مدير شـبكه تهران گفت: در راستاي طرح 
مطالبات مردم اسـتان تهران از مسئولان 
محترم و پاسـخگويي شـفاف آنان، برنامه 
پر سـابقه »تهران 20« با رويكـرد و فضاي 
جديد به آنتن شـبكه تهـران باز مي گردد. 
»احس��ان كاوه« در گفت وگو با فارس گفت: با 
تصميمات اتخاذ ش��ده در طراحي محتوايي 
ش��بكه، قرار اس��ت كه برنامه هاي جديدي از 
جمله »ته��ران 20« به پخش ش��بكه اضافه 
شوند. وي در خصوص اين برنامه گفت: برنامه 
تهران 20، كه س��ال ها از شبكه 5 سيما كه در 
آن زمان ش��بكه تهران بود، پخش مي شد، به 
عنوان يكي از برنامه هاي ش��اخص تهراني ها 
 هم��واره مطرح ب��وده؛ اما با تغيي��ر مأموريت 
شبكه 5 - تهران سابق- ، به يك شبكه ملي در 
حوزه اقتصاد، جاي خالي اين برنامه احساس 
مي شد كه با تأسيس ش��بكه مستقل استاني 
تهران و نياز مردم اين استان به طرح دغدغه ها و 
مسائلشان، با برگزاري جلسات متعدد، تصميم 
بر اين شد كه اين برنامه مجدداً احيا و از شبكه 

تهران پخش شود. 

مدير ش��بكه تهران در خصوص اهداف اين 
برنامه تشريح كرد: برنامه تهران 20 همانگونه 
كه در گذش��ته به بررسي دغدغه هاي مردم 
اس��تان تهران مي پرداخ��ت، مي خواهد با 
همان رويكرد، با فرمي جدي��د و با تأكيد بر 
مطالبات مردم و پاس��خگويي مسئولان، در 
آينده اي نزديك و پس از ماه مبارك، پخش 
خود را آغاز كند. تهران 20 جزو برنامه هاي 
هويت ساز شبكه تهران بوده و در كنار برنامه 
درشهر به عنوان يك برند شناخته شده براي 
مردم اس��تان تهران، هم��واره خاطره انگيز 
است. لذا در ش��بكه، تصميم گرفته شد كه 
اين برنامه نيز ب��ه توليداتمان اضافه ش��ود 
و صداي م��ردم تهران باش��د تا مس��ئولان 
دغدغه هاي آنان را پاسخ دهند. همچنين با 
نقادي منصفانه معضلات، زمينه ساز رشد و 

تعالي استان شود. 
كاوه همچنين درباره برنامه هاي آتي ش��بكه 
تهران افزود: م��ا برنامه هاي ديگري را طراحي 
كرديم كه به مح��ض قرار گرفتن در پروس��ه 

توليد، به مرور آنها را اعلام خواهيم كرد. 
مدير ش��بكه تهران در پايان گف��ت: با توجه 
به كيفيت پخش اچ. دي ش��بكه تهران، تمام 
تلاشمان را انجام داديم تا زيبايي هاي بصري 
ش��بكه، گرافيك آن، س��اختار و پويايي مواد 
تصويري، به گونه اي باشد كه شبكه ديدني تر 
ش��ود. همچنين قصد داريم، در يك ساختار 
مشخص و تعريف شده، مردم را با هويت بصري 

استان تهران و اين شبكه آشنا كنيم.

»تهران20«بهتلويزيونبازميگردد

خانه سيمين دانشور و جلال آل احمد 
در بن بسـت ارض، در كوچـه رهبري و 
خيابان دزاشيب قرار دارد؛ خانه اي كه 
جلال آن را به دست خود ساخته است. 
اين خانه، بسياري از نويسندگان معاصر 
خود را ديده است؛ نويسندگاني كه تا قبل 
از مرگ جلال در اين خانه جمع مي شدند. 
بعد از مرگ جلال، س��يمين دانش��ور تا 
آخر عمرش در اي��ن خانه ماند. حالا چند 
سال از مرگ س��يمين مي گذرد و بعد از 
مناقشاتي كه بر سر اموال او صورت گرفت 
در نهايت اوايل س��ال گذشته شهرداري 
اعلام كرد كه خانه را خريده است و قصد 
دارد آن را تبديل به خانه موزه كند. كاري 
كه معمولاً بعد از مرگ نويسندگان بنام با 
خانه هايشان صورت مي گيرد كه نمونه اش 
خانه نيما يوشيج در يوش است كه تبديل 
به خانه موزه شده و وسايل شخصي و كار 
اين ش��اعر معاصر در مع��رض ديد عموم 
قرارگرفته است. شركت توسعه فضاهاي 
فرهنگي تهران از هفته گذشته عمليات 
مرمت در اين خانه را آغاز كرد و با تشكيل 

كنسرسيومي متشكل از دو شركت و نيز 
اداره آن به صورت هيئت امنايي اين كار را 

پيگيري مي كند. 
    به شدت گرفتار بوروكراسي

اما ح��الا خواه��رزاده ج��لال آل احمد از 
كند ش��دن مرمت منزل دايي اش انتقاد 
دارد و در گفت وگويي كه با »مهر« داشته 
از تخريب و تغيير كاربري بخش هايي از اين 
منزل به نام مرمت توسط شهرداري تهران 
انتقاد كرده است. به گفته محمدحسين 

دانايي خواهرزاده ج��لال،  »اين پروژه در 
دو سال اول به ش��دت گرفتار بوروكراسي 
و كاغذبازي ش��د و در نتيجه، تنها كاري 
كه توانس��تند در اين مدت انجام بدهند، 

كارهاي مطالعاتي بود.«
به گفته او، از اواسط فروردين سال ۱395 
جن��ب و جوش هايي در آنجا ديده ش��د 
و در بازدي��د روز آخر خردادماه امس��ال 
ملاحظه شد كه در دو ماه و نيم گذشته، 
در مورد رطوبت زدايي و مقاوم س��ازي بنا 

كارهاي اوليه انجام شده، ديوارهاي حياط 
را شمع كوبي كرده اند و آب انبار قديمي و 
متروك خانه هم از نخاله تخليه ش��ده و 
روي هم رفته نيروهاي پيمانكار و مشاور 
آمادگي دارند كه پروژه را به سرعت پيش 
ببرند، ولي بخش پش��تيباني و تداركات 
مالي پروژه خ��وب عم��ل نمي كند و در 
نتيجه، ب��از هم فصل مناس��ب كار براي 
سومين سال پياپي در حال سپري شدن 
است و با توجه به اينكه بخش هايي از پروژه 
باز ش��ده و در معرض عوامل طبيعي قرار 
گرفته، لذا به نظر مي رس��د كه پروژه در 
معرض آسيب است. يكي از انتقادات اصلي 
او درباره تغيير كاربري اين خانه اس��ت و 
مي گويد كه »در جريان تبديل خانه هاي 
مشاهير به »خانه- موزه« مهم ترين وظيفه 
دست اندركاران، حفظ هويت اصلي خانه ها 
به عنوان منزل و مس��كن شخصيت هاي 
منتخب اس��ت، ول��ي هنوز اي��ن مطلب 
واضح و س��اده جا نيفتاده و باز هم برخي 
از دس��ت اندركاران پروژه به دنبال تغيير 

كاربري اين خانه ها هستند.«

تبديلخانهجلالوسيمينبهموزهدرمرحلهكاغذبازی

ولايتمداريفرهنگي
يافرهنگولايتمداري

    محمد محمدي 
از بديهيات ادب اس��ت وقت��ي بزرگ تر تذكري 
را گوش��زد كرد، نه  تنها بايد در محضر او س��ر به 
 زير افكند بلكه ضمن اظه��ار عذرخواهي و ابراز 
پش��يماني تأكيد شود تمام مس��اعي و كوشش 
خود را در جبران آن با تم��ام توان به كار خواهد 
گرفت. چندي اس��ت ك��ه رهبر معظ��م انقلاب 
در س��خنراني هاي خود، حوزه فرهنگ و هنر را 
مخاطب ق��رار داده اند و تذكرات��ی بحق و جدي 
بيان فرموده ان��د، تذكراتي كه نش��ئت گرفته از 
نگاه دقيق و رصد موشكافانه  ايشان به اين حوزه 
است. رهبر انقلاب از ولنگاري فرهنگي گرفته تا 
عدم حمايت از هنر متعهد و در نهايت نيز بحث 
كم  كاري مح��ض و مطلق در تهي��ه و توليد آثار 
هنري منطب��ق با وقايع بزرگ انق��لاب از جمله 
حادثه »هفتم تير« تذكرات��ي را بيان فرمودند. 
قطعاً خطاب حضرت آقا به يك يا دو نهاد فرهنگي 
خاص نبوده و ايشان تمامي نهادها و ارگان هاي 
مرتبط با اين حوزه را مورد تذكر جدي خود قرار 
داده اند؛ نهادهايي كه با تعدد بسيارشان و صرف 
بودجه هاي فراوان متأس��فانه بايد گفت يا سهواً 
به بيراهه رفته اند يا خ��داي  ناكرده با تصميمات 
سياست گذارانشان تعمداً نهاد مطبوع خود را از 
اهداف و اس��تراتژي هاي اصيل و اساسي انقلاب 
دور كرده ان��د. عملكردي ك��ه در بهترين حالت 
ممكن نتيجه اي جز كسب منافع حزبي و گروهي 
كه غايتي جز فشل و دور ماندن از فرهنگ و هنر 

اصيل انقلاب است در پي نخواهد داشت. 
اما آنكه چرا با وجود نهاده��اي فراوان فرهنگي در 
چهارمين ده��ه از عمر بابركت انقلاب اس��لامي، 
رهبري اين  چنين از ولنگاري فرهنگي س��خن به 
ميان مي آورند يا مصداق��اً از كم كاري در خلق آثار 
هنري در حوزه س��ينما، تئاتر و كت��اب با محتوا و 
مضمون حوادث بزرگ انقلاب به جهت شناسانده 
شدن افراد تاريخ ساز انقلاب اسلامي سخن به ميان 
مي آورند بحث مفصلي را طلب مي كند كه در اين 
مجال قطعاً نمي گنجد و ان ش��اءالله به زودي به آن 
خواهيم پرداخت؛ اما تأسف آورترين بخش اين ماجرا 
زماني چهره نمايان مي كند كه بعد از گذشت چند 
روز نس��بت به تذكر رهبر انقلاب، مديران مربوطه 
با سكوتشان نش��ان دادند وقتي برايشان به صرفه 
باش��د دم از ولايتمداري مي زنند ام��ا آن زمان كه 
مورد خطاب و عتاب رهبري قرار مي گيرند سكوت 
را بهترين راه براي پنهان شدن برمي گزينند تا به  
احتمال فراوان وقتي آب ها از آسياب افتاده، مجدد 
آواي فرهنگي بودن را براي رسيدن به مقاصدشان 
س��ر دهند؛ و اين رفتار زماني فاجعه بارتر مي شود 
كه حتي نهادهايي كه با تابلوي ولايتمداري خود را 
در عرصه فرهنگ و هنر معرفي كرده اند نيز همين 
فرمول را پياده مي كنند و اينجاست كه بايد خطاب 
به  تمامي متوليان فرهنگ و هنر كشور گفت كه اگر 
دين نداريد لااقل شجاعت داشته باشيد و آداب ادب 
و احترام را به جا آوريد؛ امر بديهي و ساده اي كه در 

ابتداي همين يادداشت نيز بدان اشاره شد. 
تذكر در خصوص ك��م كاري فرهنگي آن  هم نه 
در يك ديدار بلك��ه در دو ماهه  اخي��ر در اغلب 
فرمايشات معظم له اشاره  شده است. پس قطع 
به  يقين مي بايست به خاطر اين تذكر در درجه 
اول هم قدردان رهبري باشند و در ثاني از ايشان 
در پيش��گاه ملت عزيز و بزرگ ايران طلب عفو و 
بخشش كرده و متعهد شوند تمام مساعي خود 
را براي بهبود وضع فعلي و رضايت ايشان به كار 
خواهند بس��ت؛ اما متأس��فانه نه  تنها هيچ گونه 
پوزش و عذرخواهي تا لحظه نگارش اين يادداشت 
صورت نگرفته كه تماماً در يك س��كوت محض 
فرورفته اند. حال بايد ديد نهادهاي فرهنگي اعم از 
دولتي و غيردولتي كه دم از ولايتمداري مي زنند 
تا چه زمان بنا دارند در مقابل تذكر رهبري سكوت 
پيشه كنند و حتي حاضر به يك عذرخواهي ساده 
نيز نش��وند و اينكه آيا نهادي، رسانه  يا تريبوني 
يافت مي شود براي اين عدم ولايتمداري متوليان 
فرهنگ و هنر كشور روزش��مار روشن كند؛ اما 
غافل از اينكه روزش��مار حافظه ملت دقيق تر و 
منصفانه تر از ساير نهادها و رسانه ها حاضر و ناظر 

اين ايام خواهد بود.
ان شاءالله كه اين روزشمار ملت تك رقمي بماند.

رونمايياز»ماهگرفتگي«
درجشنوارهفيلممقاومت

مديرعامل انجمن سـينماي انقلاب اسلامي و 
دفاع مقدس گفـت: »ماه گرفتگي« تازه ترين 
اثر مسعود اطيابي در جشنواره فيلم مقاومت 

رونمايي مي شود. 
محمدحسين نيرومند مديرعامل انجمن سينماي 
انقلاب اسلامي و دفاع مقدس در گفت وگو با »پويا« 
گفت: انجمن سينماي انقلاب اسلامي و دفاع مقدس 
فيلم س��ينمايي »ماه گرفتگي« تازه ترين س��اخته 
مسعود اطيابي كه با حمايت اين انجمن ساخته شده 
است را در جشنواره فيلم مقاومت رونمايي خواهد 
كرد. وي افزود: فيلم ديگر اين انجمن در جش��نواره 
فيلم مقاومت، فيلم»جش��ن تولد« ب��ه كارگرداني 
عباس لاجوردي خواهد بود. چهاردهمين جشنواره 
فيلم مقاومت از تاري��خ 4 مهر ماه ال��ي 9 مهر ماه، 
مصادف با هفته دفاع مقدس در بخش هاي »سينماي 
ايران« و »سينماي بين الملل« با حضور فيلمسازان 

داخلي و خارجي برگزار مي شود.


